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En els últims anys estem sentint
molt a parlar de l’amiant, del fi-
brociment –un compost d’amiant
i ciment–i dels seus efectes nocius
sobre la salut. Segons l’Associació
de Víctimes i Afectats per l’Amiant
a Catalunya (AVAAC), seria difícil
elaborar un llistat complet de tots
els sectors on es va fer servir aquest
material, tot i que es calcula que fins
al 2002, quan es va prohibir defi-
nitivament, va servir per fabricar
uns 3.000 productes diferents. 

Les seves propietats aïllants i
químiques, juntament amb el
seu baix cost, van propiciar que
Espanya fos dels estats europeus
on més es va fer servir, sobretot
durant els anys 70 i 80 del segle
passat. El que molts no sabien
aleshores és que des dels anys 40
hi havia una normativa estricta
per a la seva manipulació, la
qual, segons han deixat palès
nombroses sentències judicials,
no se seguia. Aquest és el cas de
l’empresa Honeywell, antiga Ju-
rid Ibèrica al Prat i ara a la Zona
Franca de Barcelona.

POCA SEGURETAT
El 13 de maig es va fer una xerra-
da al Centre Cívic Sant Jordi del
Prat per parlar de les conseqüèn-
cies de l’exposició a l’amiant dels
treballadors de Honeywell, em-
presa dedicada a fabricar frens.
“Es treballava amb l’amiant sen-
se cap mesura de seguretat”, ex-
plica a aquesta publicació un dels
ponents d’aquella xerrada, l’ad-
vocat del Col·lectiu Ronda Àlex
Tisminetzky, responsable de nom-
broses sentències sobre les in-
fraccions de la companyia pel
que fa a la seguretat laboral. Es
tracta de veredictes del Tribunal
Superior de Justícia de Catalun-
ya (TSJC), molts d’ells ratificats pel
Tribunal Suprem posteriorment.  

En una d’elles –de desembre
del 2016– es fa referència a in-
formes higiènics elaborats per la
Inspecció Provincial de Treball i
Seguretat Social sobre les condi-
cions laborals a la fàbrica i com
“les mesures que es van adoptar
per part de Jurid Ibèrica no es van
ajustar a les condicions en les
quals s’havien de realitzar els tre-
balls on es manipulava l’amiant”.
El tribunal va condemnar l’em-
presa a indemnitzar l’empleat,
que presentava un diagnòstic
d’asbestosis pulmonar, una ma-
laltia provocada per la inhalació
d’asbest, és a dir, amiant. 

Una història confirmada amb
testimonis actuals. El vicepresi-
dent de l’AVAAC i treballador de

la companyia, José Luis Gómez,
recorda en una conversa amb Lí-
nia Mar el seu primer dia a la fà-
brica. “Quan vaig entrar sembla-
va Londres: hi havia una boirina
que ho cobria tot”, recorda. L’ex-
posició continuada a aquest ele-
ment sense precaucions pot pro-
vocar càncer de pulmó i de larin-
ge, entre altres. 

Però per a més Inri, aquestes
afeccions se solen manifestar en-
tre 15 i 30 anys després d’haver in-
halat les fibres de l’amiant. Uns
anys d’incertesa i proves mèdi-
ques periòdiques que pesen sobre
l’estat d’ànim dels treballadors, els
quals no saben quan pot treure el
cap una malaltia. “Has de viure
amb aquesta espasa de Dàmocles
a sobre, no tenim altre remei”,
confessa Gómez, el qual va entrar
a treballar a Jurid Ibèrica de jove.

Tisminetzky assenyala que
aquests treballadors “viuen amb
molta ansietat” els dies previs i
posteriors a les proves mèdiques,
ja que les possibilitats de desen-
volupar un càncer o asbestosis
“són elevadíssimes”.

És per aquesta raó que està
preparant, conjuntament amb
els afectats, una demanda judicial
“innovadora” contra l’empresa,
per tal que aquesta indemnitzi
també els treballadors que, mal-
grat no estar malalts encara, pa-
teixen i patiran una situació an-
goixant la resta de la seva vida. “Ja
hi ha hagut sentències positives al
respecte a França”, remarca un es-
perançat Tisminetzky. 

Qui també és optimista amb
tot plegat és Gómez, que es pre-
gunta per què en uns altres països
d’Europa “s’ha creat un fons de
compensació” per als treballa-
dors afectats per l’ansietat i a Es-
panya encara no. 

Això per una banda, ja que l’A-
VAAC està treballant també per

portar una proposició no de llei al
Congrés a favor de la rebaixa de
l’edat de jubilació dels treballadors
de l’amiant, atès que és un col·lec-
tiu amb una esperança de vida
més baixa que la resta. Aquesta és
una reclamació per la qual fa
anys que batallen. 

ELIMINANT-NE EL RASTRE
Sigui com sigui, la problemàtica
de l’amiant segueix ben present,
malgrat que va ser prohibit de
manera definitiva fa 15 anys.
En aquest sentit, a l’abril van pu-
blicar-se unes dades que indi-
caven que a Catalunya hi ha en-
cara 291 escoles amb amiant.

Des d’Ensenyament van tran-
quil·litzar les famílies explicant
que retiraran el material pro-
gressivament, ja que l’eliminació
completa requeriria 100 milions
d’euros, una xifra que el Go-
vern considera “inassumible”
en un o dos cursos. A més, la
consellera del ram, Meritxell
Ruiz, va assegurar que si no es
toca l’amiant no hi ha perill. 

Gómez, tanmateix, no ho veu
igual i explica que sí que hi ha
risc. “Hi ha un desconeixement
molt gran respecte de l’amiant”,
lamenta. Descriu com amb els
anys aquest material es deterio-
ra, perd propietats i comença a

deixar anar partícules, les te-
mudes fibres que ja van respirar
els treballadors de la Jurid Ibè-
rica i que embossaven els filtres
de la fàbrica pratenca. 

Una fàbrica entre moltes
altres de tot l’estat, com ara la
Rocalla, a Castelldefels, que
han deixat un rastre fatal. “Les
xifres d’afectats per l’amiant
suposen un autèntic genocidi
laboral”, sentencia Gómez. I és
que, segons l’AVAAC, 40.000
persones han mort a Espanya
per haver estat exposats sense
protecció a aquest element,
mentre que el mateix número
ho farà en els pròxims 20 anys. 

Francisco J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT

Una espasa de Dàmocles
» Els treballadors de l’antiga Jurid Ibèrica del Prat conviuen amb els efectes de l’exposició a l’amiant

» Les constants revisions mèdiques que han de fer-se els generen un estat d’ansietat que ara denuncien

Instantània de la trobada dels treballadors al Centre Cívic Sant Jordi del Prat, el 13 de maig. Foto: AVAAC

ENTREVISTA4Línia Mar parla
amb Francisco García, ‘Curro’
per als amics, antic treballador
de Jurid Ibèrica i actualment a
l’espera de proves mèdiques
per determinar per què té difi-
cultats per respirar. 

Quan vas entrar a treballar a
l’antiga Jurid Ibèrica?
L’any 1978, amb 17 anys. 

Et van informar sobre els efec-
tes nocius de l’amiant, els quals
ja es coneixien aleshores?
No ens en van informar. Només
recordo que als sacs d’amiant po-
sava que podia provocar càncer,
però l’empresa no et deia res. 

Què vas sentir la primera ve-
gada que vas entrar a la fàbrica?
Era tot molt petit, no hi havia es-
pai. I hi havia molta pols... No-
saltres fèiem servir molt l’a-
miant. De fet, en movíem 3.000
quilograms al dia, en sacs de 50
quilos cadascun. Els ficàvem en

dues màquines per fer fibres,
però no hi havia aspiració sufi-
cient i la pols estava per tot
l’ambient. Et queixaves però no
et feien cas: només apujaven
els llindars de producció.

Com s’ha vist afectada la salut?
He treballat 23 anys amb
amiant. M’estan fent proves a
Bellvitge, on m’han detectat un
problema, tot i que encara no sa-
ben ben bé què és. A mi m’a-
grada molt anar a caminar, però
m’ofego molt. Entre juny i juliol,

em faran 10 proves i hi vas amb
por. Vull saber què em passa. A
més, a la meva germana, que em
rentava la roba de la feina, tam-
bé li estan fent seguiment mèdic.

Tens esperances amb la de-
manda per l’ansietat generada?
Si la multinacional n’és cons-
cient, pagarà, com ho ha fet a
França. La gent no es fa la idea
de què vam fer. Per això, és ne-
cessari donar informació per
evitar que manipulin o toquin
qualsevol material amb amiant.

“Movíem tres tones d’amiant al dia”

Foto cedida pels treballadors on es veu les condicions laborals de la fàbrica.
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Tribuna

per Iu Forn

4Kilian Jornet com a metáfora del Procés

Imaginem un Procés que un
dia decideix pujar a l’Everest. O
sigui, el més alt possible. Al tot.
Un repte, eh? L’Everest no és fà-
cil. Hi ha gent que està tota la
vida preparant-se i no ho acon-
segueix. Altres s'hi deixen la
vida. Els elegits no són gaires i
només ells saben l'esforç que els
suposa fer aquest cim.

Per tant, queda clar que pu-
jar-hi no està a l'abast de qual-
sevol i que és una excursió que
cal preparar tècnicament, men-
tal i física. I en plena ascensió
pots trobar-te un munt de sor-
preses inesperades i contra-
temps insuperables. Els que et
posa la natura (digui'n un Estat)
i els que et poses tu mateix (di-
gui'n la unitat necessària).

Però bé, imaginem que al fi-
nal es decideix acceptar el rep-
te i provar l'aventura, com és el
cas que ens ocupa.

Total, que tu estàs al cam-
pament base preparant-t'ho tot
durant temps. Durant molt de
temps. I vas fent l'aclimatació
necessària. Vas pujant mate-
rial. Vas mirant com atacaràs el
cim. Vas observant les previ-
sions meteo per saber quina
pot ser la millor època per ata-
car. Vas veient els impediments.
Vas patint les tempestes, les
allaus, les ventades... Superes
amb tacte les divergències que
hi pugui haver entre la gent
que ha de formar la cordada i

que són necessaris per poder te-
nir garanties d'èxit. Escaladors
de diverses procedències, que no
tots faran el cim, però que sen-
se la seva ajuda serà impossible.
Mires de tenir els millors xerpes,
els que et puguin ajudar amb
més eficiència. I ho vas enlles-
tint tot amb determinació, però
amb prudència.

I un bon dia, al camp 5 hi
apareix en Kilian Jornet. Tot-
hom amb una equipació sofis-
ticada i ell pràcticament en mà-
niga curta i xancletes. I l'equip
que fa mesos que prepara una
ascensió que durarà dies li pre-
gunta:

- Home Kilian, què hi fas per
aquí?

- No, res, que pujo un mo-
ment a l’Everest, bereno, i ara
baixo. I quan hagi baixat, hi tor-
naré a pujar una estona a veu-
re si segueix tot a lloc.

I, efectivament, en Kilian
Jornet puja i baixa en un pim-
pam, com qui va a comprar el
pa. I algú podria pensar que això
1/ és senzill i 2/ és el que cal fer:
pim-pam amunt i tema resolt.
Però és que de Kilian Jornet no-
més n'hi ha un.I potser en tota
la història de l'alpinisme. I fer el
que fa ell és impossible per la
resta. I qui intenti fer-ho, com a
mínim, ha d'haver estat a la
muntanya els anys que ell hi ha
estat, vivint-hi el que ell hi ha
viscut, passant pel que ell hi ha

passat i, a més, tenir les seves
condicions físiques i mentals.

Estic dient que cal abando-
nar el projecte de pujar a l’Eve-
rest? No. Estic dient que l'alta
muntanya no és anar a passejar
pel passeig marítim del poble on
el cunyat hi té un apartament i
que hi ha gent que de vegades
s'ho pensa. I ara que sembla que
arriba un intent d'atac preparat
durant anys, no podem preten-
dre ser en Kilian Jornet. Bàsi-
cament perquè no ho som.

La nostra és més la tàctica
Ferran Latorre. Objectiu clar i
anar complint els terminis pre-
vistos fent les coses quan saps
que pots tenir èxit i amb deter-
minació. I si el dia que ataques hi
ha tempesta, baixar. I atacar al
moment en que l'èxit sigui més
factible. I, sí, de vegades ni així
te'n surts, però si l'objectiu és fer
el cim, el risc zero no existeix i
has d'estar disposat a assumir-lo,
però mai regalar res al risc.

I és que potser la resposta a
l'afirmació “Tenim pressa” hau-
ria de ser una pregunta: “Som
en Kilian Jornet?”. I em temo
que la resposta és que no. Però
escolti, el gran Ferran Latorre ha
fet els 14 cims de més de vuit mil
metres. Everest inclòs. I si del
que es tracta és de fer això, fi-
xem-nos en com ho ha fet. I se-
guim el seu ritme.

Publicat a El Nacional.cat

per Salvi Pardàs

Durant generacions els cata-
lans hem assumit com una
fatalitat que no podríem mai
decidir el nostre futur. Però l’ú-
nica manera de fer possible
una cosa és creure-se-la. I així
ho vam fer i vam començar,
simplement, a posar urnes
pels carrers. Un acte tan sen-
zill com transcendental: vam
començar a conquerir la lli-
bertat, a perdre la por, les re-
serves, la malentesa prudència
i d’altres “virtuts” que se’ns

han atribuït. I vam arribar a la
consulta d’autodeterminació
del 9-N del 2014, l’acte d’afir-
mació nacional més important
de la història de Catalunya. 

Perquè per primer cop en
la història –una història que
és un seguit de derrotes mi-
litars i frustracions–, dos mi-
lions i mig de votants ens
vam sentir amos del nostre
destí. Com va dir Nelson
Mandela: “Tot sembla im-
possible fins que es fa”.

Un diari participatiu

4Impossible fins que es fa

Actualitat a la xarxa

#VolemDataIPregunta #XiuladaIVictòria

@didaclopez: Hauríem de tenir ja una
data clara de la data adient per comu-
nicar la data i la pregunta del referèn-
dum. 

@miqueleo: Malgrat que la megafonia
de l'estadi ressonava més que mai, a la fi-
nal de la Copa del monarca del país veí la
xiulada va ser espectacular.

#VagaDeTaxis

@J_Alex_Vega: No deixa de ser divertit
veure segons qui queixant-se de la vaga
del taxi. No sigui que hagin d’agafar un
metro o bus amb el poble.
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SOLIDARITAT4A Catalunya
hi ha un centenar d’infants d’entre
0 i 6 anys que viuen en centres de
protecció. Són nens i nenes que du-
rant un temps no poden estar amb
la seva família biològica perquè no
se’n pot fer càrrec i necessiten una
família acollidora que els ofereixi
l’entorn d’atenció, dedicació, esti-
mació i tendresa que necessiten. 

És en aquest sentit que el De-
partament de Treball, Afers So-
cials i Famílies ha dissenyat un pla
estratègic per aconseguir més fa-
mílies d’acollida. Aquest pla conté
mesures de suport econòmic, tèc-
nic i administratiu per a les famílies
acollidores i una campanya inten-
siva i sectorialitzada de promoció
de l’acolliment i de cerca de famí-
lies. L’objectiu és garantir el dret
dels infants a viure en família acon-
seguint que cap nen o nena de 0
a 6 anys visqui en un centre d’a-
collida o residencial. 

Qui són aquests nens i nenes?
Els infants que esperen una família
d’acollida són infants que, per di-
ferents motius, no poden estar
amb la seva família durant un
temps. És llavors quan la Direcció
General d’Atenció a la Infància i l’A-

dolescència (DGAIA) se’n fa càrrec
i n’assumeix la tutela fins que la fa-
mília biològica de l’infant resol els
problemes que li impedeixen ocu-
par-se’n. Durant aquest temps, els
menors tutelats poden viure en
un centre, amb la família extensa
(avis, tiets, etc.) o en una família aco-
llidora. La Direcció General d’Aten-
ció a la Infància i a l’Adolescència
(DGAIA) i l’Institut Català d’Acolli-
ment i de l’Adopció (ICAA) han de-
cidit apostar per l’acolliment fami-
liar davant del que es fa en centres
per garantir el dret dels infants a viu-
re en família. 

El centenar de nens i nenes
d’entre 0 i 6 anys que viuen en cen-
tres són majoritàriament grups de
germans o infants amb algun tipus
de dificultat en el seu comporta-
ment o diversitat funcional.

Qui pot acollir un infant o ado-
lescent?
Les persones que volen acollir un
infant o adolescent han de dispo-
sar de temps, col·laborar amb els
professionals que fan l’acompan-
yament durant l’acolliment i ac-
ceptar i respectar la història de l’in-
fant i el règim de visites de la fa-
mília biològica. Per fer l'acolli-

ment, tots els membres de la fa-
mília, incloent-hi els fills i filles, si
n'hi ha, han d'estar-hi d'acord.

Quines famílies són més neces-
sàries?
Actualment, hi ha 612 famílies
acollidores a Catalunya que em-
paren 1.017 nens i nenes, però en
calen més. Per això, l’ICAA fa una
crida a totes les famílies que pu-
guin fer aquest gest solidari i com-
promès. Per tal d’aconseguir la
fita que cap nen o nena de menys
de 6 anys estigui en un centre, ca-
len especialment famílies que pu-
guin destinar als infants una gran
dedicació i que tinguin flexibilitat
en els seus horaris. 

Per altra banda, també són
necessàries famílies que es pu-
guin constituir en Unitat Convi-
vencial d’Acció Educativa (UCAE).
Per constituir aquestes unitats, cal
que les persones que volen rea-
litzar l’acolliment tinguin titulació,
formació i experiència en l’àmbit
de la infància i l’adolescència per
tal de poder atendre infants i
adolescents amb necessitats edu-
catives especials, malalties crò-
niques o trastorns de conducta i
grups de germans.

L’acolliment familiar,
un gest solidari i compromès

» La Generalitat busca un centenar de famílies acollidores per a nens i nenes d’entre 0 i 6 anys

PRIMER PAS
Presentar la sol·licitud d’acolliment i els 
documents requerits a una de les seus 
territorials de l’ICAA o a una Institució 
Col·laboradora d’Integració Familiar.

SEGON PAS
Inici del procés de formació i valoració: 

inclou mínim dues entrevistes individuals 
i una entrevista al domicili.

TERCER PAS
Elaboració de l’informe psicosocial, 
el qual descriu les característiques de la família,  
el tipus d’acolliment més idoni i determina 
el perfil de l’infant susceptible de ser acollit.

QUART PAS
Cerca de la família més idònia per a l’infant.

CINQUÈ PAS
L’últim pas consisteix a posar en marxa 
el pla d’acoblament. Es tracta d’un 
procés d’acostament progressiu 
entre l’infant i la família acollidora.

Què cal fer per acollir?

El Departament de Treball, Afers Socials i Famílies ha dissenyat un pla per aconseguir més famílies d’acollida. Foto: Arxiu

acolliment.gencat.cat
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POLÈMICA4”Esperem que no
sigui l’avantsala de l’estiu. El
maig ha estat un mes horrible”.
És un dels comentaris que la Pla-
taforma Prou Soroll ha fet al llarg
d’un mes de maig intens pel
que fa al trànsit aeri per sobre de
la ciutat, un fet que ha ocasionat
un augment del soroll. 

Segons una nota de la plata-
forma del passat dia 17, durant
la primera quinzena de mes han
sobrevolat un total de 2.530
avions per sobre de la ciutat. Des
del consistori, a través de la Ofi-
cina Municipal de Seguiment i
Control de l’Aeroport (OMSICA),
han elevat una queixa formal al
departament de Medi Ambient
de l’Aeroport així com als res-
ponsables de Control Aeri de-
nunciat “l’ús intensiu” que du-
rant l’últim mes s’ha fet de la
configuració diürna –la qual
permet que els avions sobrevo-
lin poblacions habitades i la més
sorollosa–, situació que s’ha tra-

duït en un “vol incessant” d’a-
vions durant el maig, lamenta el
consistori. Una situació que va
ser especialment intensa el cap
de setmana del 26 al 28 de maig,
durant el qual es va aplicar la
configuració diürna “de forma
exclusiva”, amb el consegüent
impacte acústic que té a sobre de
les zones de la ciutat afectades. 

En aquest sentit, des del con-
sistori consideren que el sobre-

vol d’avions podria haver-se re-
duït a determinades hores.

La reivindicació per reduir el
soroll dels avions que sobrevolen
l’àrea del Delta ve de lluny i s’a-
greuja cada cop que arriben da-
tes assenyalades de l’any. Només
a Castelldefels hi ha 16.000 per-
sones afectades pel soroll dels
avions, però altres zones com
Gavà Mar també han estat molt
reivindicatives al respecte. 

Imatge presa per Prou Soroll el 20 de maig. Foto: Facebook

Denuncien el vol incessant
d’avions durant el mes de maig
» La Plataforma Prou Soroll lamenta que ha estat un mes “horrible”

» L’Ajuntament ha fet una queixa formal al respecte a l’Aeroport

El CAP El Castell es queda
sense servei de mamografies

SALUT4A partir de la primera
setmana de juny, el servei de ma-
mografies del CAP El Castell
deixarà de funcionar i les usuà-
ries es derivaran a l’Hospital de
Viladecans. Segons l’Institut Ca-
talà de la Salut (ICS), aquesta de-
cisió s’ha pres perquè el mamò-
graf del CAP castelldefelenc ha
arribat a la fi de la seva “vida útil”. 

Tot i que es tracta d’una si-
tuació temporal –fins que no
s’adquireixi un nou equip, pre-
sumiblement un mamògraf di-
gital directe–, des de l’ICS no s’ha
concretat cap calendari al res-
pecte. És per aquesta raó que l’A-
juntament ha posat el crit en el

cel i ha lamentat “la falta de pre-
visió per part de la conselleria de
Salut” i ha reclamat la reposició
“al més aviat possible” de l’apa-
rell al CAP El Castell. “La salut de
les dones és una qüestió priori-
tària, ja que 7.795 dones de Cas-
telldefels tenen entre 50 i 70
anys i, per tant, s’han de fer una
mamografia a l’any per tal de fer
una bona pràctica preventiva”,
expliquen des del consistori. 

El PSC, per la seva banda,
també reclama que es reposi el
servei i ha assegurat que faran
pressió des del grup parlamentari
perquè la conselleria de Salut
atengui aquesta demanda. 

L’Ajuntament vol que la 
C-31 deixi de ser una barrera
MOBILITAT4L’Ajuntament i la
Generalitat ja estan treballant
per aconseguir la pacificació de
la C-31 per tal de “trencar amb
una barrera arquitectònica”, afir-
ma l’alcaldessa, Candela López. 

El passat dia 11 de maig es va
celebrar la primera reunió entre
el consistori i el Govern –repre-
sentat pel secretari d’Infraes-
tructures i Mobilitat, Ricard
Font– per tal d’avançar en la pa-
cificació de la via. “La resposta ha
estat molt positiva”, va valorar
després López. El regidor de
Mobilitat i Territori, Xavier

Amate, va coincidir en la valo-
ració de l’alcaldessa. “Reunió
molt cordial amb una plena dis-
posició i sintonia de coordinació
en temes estratègics per a Cas-
telldefels”, va assegurar Amate.

Per altra banda, els repre-
sentants locals van reclamar més
freqüència de trens de rodalies a
l’estació de Platja de Castelldefels
i van posar sobre la taula la pos-
sibilitat de soterrar les vies del fe-
rrocarril, unes demandes que
van ser acollides amb predispo-
sició per part de la Generalitat,
segons el consistori. 

Maika Makovski enamora 
el Plaza amb el seu últim disc
MÚSICA4La cantant mallor-
quina Maika Makovski va pre-
sentar al Teatre Plaza el passat
dia 26 de maig el seu últim disc,
Chinook Wind. Un treball que ha
vist la llum després de quatre
anys sense enregistrar-ne cap. 
Makovski va actuar conjunta-
ment amb el Quartet Brossa i va
protagonitzar un concert que
va esdevenir una veritable ale-
nada d’aire fresc. 

Chinook Wind és el resultat

d’un viatge de Makovski a Ma-
cedònia, d’on és natural el seu
pare –la seva mare és andalusa–. 

Una exploració a fons d’unes
arrels que només coneixia en la
distància. Chinook Wind és el
seu disc més intimista fins avui,
corroborat en una producció
molt nua, crua, però amb mol-
ta personalitat, en la qual pre-
dominen els arranjaments de
corda i metalls abrigallant la
veu de la cantant. 

Política | L’alcaldessa López deixarà pas a Miranda el 7 de juny
El pròxim 7 de juny l’alcaldessa, Candela López (Movem), renunciarà al càrrec i deixarà pas a Maria

Miranda (PSC), actual primera tinent d’alcalde, que agafarà les regnes de l’Ajuntament fins a les
eleccions municipals del 2019. Aquest moviment es fa d’acord amb el pacte de govern entre Movem,

el PSC, ERC, Castelldefels Sí que Es Pot i CiU que va desbancar Manuel Reyes de l’alcaldia. 
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La Hispanitat s’obrirà 
a la resta de la ciutat

URBANISME4Comença a re-
soldre’s una de les històriques
reivindicacions del barri de la
Hispanitat. Les obres a l'avin-
guda del Mil·lenari permetran
que el barri guanyi un accés
nou i que tingui continuïtat ur-
bana, unint-lo així al veí barri de
Poblat Roca. Un parc, dues zo-
nes reservades per a equipa-
ments socials, un tram de carrer
i nous blocs de pisos substituiran

l’antic magatzem municipal de la
brigada, que ocupava un espai
d'uns 10.000 metres quadrats en
ple centre urbà. Amb aquesta ac-
tuació també se solucionarà una
vella reivindicació del barri de la
Hispanitat: l'obertura del ca-
rrer de la Parròquia, amb un
tram veïnal que desembocarà a
l'avinguda. Es milloraran també
l'enllumenat i els col·lectors, així
com el mobiliari urbà.

Èxit de la 25a passejada en
bici amb 1.000 participants

SOLIDARITAT4La Passejada en
Bicicleta ha arribat a la seva
vint-i-cinquena edició congre-
gant un miler de ciclistes en un
esdeveniment esportiu i solida-
ri, ja que l’organització dema-
nava que els participants por-
tessin oli i llaunes de tonyina, ali-
ments destinats al Punt Solida-
ri de Viladecans. L'activitat s’ha
sumat un cop més a la campan-
ya Viladecans Solidària que re-
cull aliments i productes d'hi-

giene per a les famílies de la ciu-
tat més necessitades. Impulsada
per entitats del municipi amb la
col·laboració de l'Ajuntament, ha
realitzat altres accions en l’últim
any amb les quals ha aconseguit
recollir molts dels aliments que
es distribueixen a les famílies de
la ciutat a través dels serveis so-
cials municipals. Com en altres
edicions, la passejada va recórrer
uns vuit quilòmetres amb un iti-
nerari majoritàriament pla.

SALUT4L’edifici d’Urgències de
l’Hospital de Viladecans ha ini-
ciat unes obres de millora pre-
vistes amb la mirada posada a la
futura ampliació. Segons la Ge-
neralitat, els treballs són neces-
saris per respondre als requeri-
ments de futures càrregues a la
coberta per ubicar maquinària,
inclosos al projecte de reforma i
ampliació del centre. Així, s’han
graduat les obres en sis fases per
tal que afectin el menys possible
a usuaris i pacients durant els dos
mesos –maig, juny i primers
dies de juliol– que tindran de du-
rada, aproximadament. 

El centre ha disposat tota una
sèrie de mesures per reduir el mà-
xim possible els inconvenients
que puguin trobar-se els usuaris
del servei d’urgències. D’aquesta
manera, es durà a terme una
senyalització de recorreguts al-
ternatius d’entrada i sortida, es
col·locaran cartells informatius,
s’adaptarà el mobiliari a les ne-
cessitats de cada fase del projec-
te i es reforçarà l’atenció del per-
sonal a les consultes dels usuaris.

D’altra banda, i per tal de ga-
rantir que les obres es desen-
volupin amb les màximes ga-
ranties de seguretat i salut per
a professionals, pacients i acom-
panyants, s’ha creat una co-
missió de seguiment integrada
per representants del centre,
tècnics de prevenció, direcció fa-
cultativa, l’empresa contractis-

ta de les obres i altres assessors.
L’Hospital de Viladecans és el
centre sanitari de referència
per als municipis de Castellde-
fels, Gavà, Viladecans, Begues i
Sant Climent de Llobregat, amb
una població de 180.000 habi-
tants. Els dos darrers anys ha
rebut el premi TOP 20 a la Ges-
tió Hospitalària Global.

L’edifici d’urgències es prepararà per a la futura ampliació. Foto: ICS

L’hospital es prepara per 
a la seva futura ampliació 

Barri Antic | Campanya per denunciar el deteriorament del nucli històric
El PDECat de Viladecans ha iniciat una campanya de recollida de signatures per tal de demanar a l’equip
de govern que inverteixi en la millora de l’espai públic al barri antic. Prèviament a la recollida de suports,
diversos militants van assenyalar parts del paviment, voreres i mobiliari urbà que estan en mal estat, per

tal conscienciar els veïns de la necessitat que l’Ajuntament inverteixi al centre històric de la ciutat.

0Por qué hemos de sentirnos
traidores de nuestra propia
persona por pensar que Ca-

talunya podría llegar a ser una na-
ción con voz propia?

Soy una persona sin patria, pu-
esto que nunca me he sentido ni
catalán ni andaluz. Como tantos
otros, no soy más que un hijo de
inmigrantes andaluces, nacido en
Cataluña. Como a tantos otros, se
me ha inculcado desde pequeño
el sentimiento anti catalán desde
mi propia casa.  

Estas vivencias hacen que se
generen unos sentimientos en mi
interior a los que ya no puedo re-
nunciar. No obstante, todos nos
debemos el derecho a la reflexión,
lo que nos aboca inevitablemente
a un dilema moral, pero no debe-
mos de negar la posibilidad de
mejorar por el mero hecho de sen-
tirnos españoles.  

Tengo la certeza de que la so-
ciedad catalana está preparada

para afrontar nuevos retos sociales
y económicos. Lo que ahora he
comprendido es que defender
esta postura no ha de conllevar
una vergüenza interna ni una ne-
gación de nuestros propios senti-
mientos. Amo a España, sus
culturas, sus gentes, sus paisajes,
sus tradiciones, me siento español
y como muchos lloré con aquel gol
de Iniesta. Si Cataluña fuese un país
y hubiera una final de un mundial
de fútbol, yo iría con España con
toda mi alma, pero esto no puede
hacer que renuncie a la posibilidad
y la ilusión de crear una nueva so-
ciedad más justa, más actual, más
tolerante, y con una proyección de
futuro más acorde con los nuevos
tiempos que nos avecinan.

Es un insulto a la inteligencia
obviar que en este pequeño rin-
cón de Europa hay un inmenso
movimiento social capaz de movi-
lizar de forma pacífica a más de
dos millones de personas. La ne-

gación de que sus ciudadanos no
puedan expresarse a través de un
referéndum de autodetermina-
ción es igual de absurda como lo
fue la negación de que una per-
sona afroamericana no pudiera
entrar en un lavabo o de que las
mujeres no pudieran votar. 

Espero que estas líneas no sir-
van para la confrontación, sino
para que muchos como yo se
quiten el peso.

Raúl P. Ruíz
Director Industrial

¿

Opinió

Me siento español 
y quiero votar

No debemos negar la posibilidad de mejorar en Cataluña por el mero hecho de sentirnos españoles
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Com és que ha decidit just
ara apartar-se i renunciar
al govern municipal?

Ja tenia pensat no acabar el man-
dat, atès que a les darreres elec-
cions municipals en comptes de ser
tres regidors vam ser dos. I ara que
s’inicia un procés de confluència
amb altres formacions polítiques,
he pensat que jo estic més a prop
de la jubilació que no pas de lide-
rar cap renovació.

Però tampoc és incompatible
seguir al govern municipal i dei-
xar que una altra persona lideri
el procés de confluència...
No existeixen les figures políti-
ques al marge de l’ajuntament. Si
no tens presència a les institu-
cions, difícilment pots aconseguir
protagonisme. Per tant, és millor
que els focus se centrin en una
nova persona.

I per què no va fer el pas al cos-
tat fa dos anys?
Doncs perquè la situació era dife-

rent i, sincerament, no esperàvem
perdre un regidor. Si haguéssim es-
tat tres, podríem haver canviat
protagonismes, però atès el pacte
amb EUiA, no quedava més remei
que plegar per no ser un tap.

Va ser regidor al primer ajunta-
ment democràtic. Què és el que
més ha canviat des d’aleshores?
Ha canviat tot, sobretot la política.
Diuen que “el roce hace el cariño”, i
ara entre polítics i la gent hi ha
menys “roce”. Ara tenim cinc cadi-

res més al Ple municipal per als re-
gidors, però menys cadires per a la
gent. La participació i la il·lusió de
la gent és el que més s’ha perdut.

I quin n’és el motiu?
Sempre han dit que érem una ciu-
tat dormitori, però aquells primers

anys va ser un despertar col·lectiu.
I ara ens hem tornat a adormir tots.
La política difícilment parla de la
gent, de les seves preocupacions. Els
polítics parlem massa dels nostres
problemes i massa poc dels de la
gent. Hem perdut saber a qui ens di-
rigim i què necessita. Abans la gent
volia carrers asfaltats, zones verdes,
serveis... Ara les necessitats són
més difícils d’identificar.

És això el que li ha passat a ICV?
Sí, tot i que ens ha passat a tots.
Abans teníem una identitat clarís-
sima: érem comunistes. Després
vam canviar cap a l’ecosocialisme,
i el moviment obrer no ho va en-
tendre i els vam perdre. 

A vostè li va costar fer el canvi?
Sí. Però la vida mai és perfecta. Ni
quan trobes la teva parella és el
100% que esperaves, ni quan tro-
bes el teu partit és el 100% del què
penses. Però mentre les contra-
diccions t’ho permeten, vas fent.

Creu que les contradiccions que
ha hagut d’assumir ICV en de-
terminats projectes urbanístics
a la ciutat i al Delta han pesat?
Nosaltres amb el PSC ens entenem

al 90% en matèria social. Però en te-
mes urbanístics tenim mirades
molt diferents. Possiblement ens ha
passat factura a nivell electoral,
però en temes molt clars com el
PDU del Delta ens hem plantat i
hem dit que no. Considero que el
que ens falta és electorat que es
cregui molt el que fem. 

Així que el seu electorat no es
creu el que fan?
Prenem moltes decisions i fem pro-
jectes que potser no arriben a la
gent, i no els mobilitzem. La darre-
ra vegada que vaig veure que la ciu-
tadania s’ho creia i s’unia per un bé
comú va ser la manifestació per
l’Hospital. Allò em va recordar a les
grans mobilitzacions dels setanta.

Creu que la confluència és pos-
sible a Viladecans?
Sí, malgrat les persones que hi ha.
Però el que he après és que en po-
lítica no hi pot haver vetos i la gent
acaba passant. I el temps acaba po-
sant les coses al seu lloc. Prudèn-
cia, paciència i intel·ligència. Però
no serà fàcil.

Per acabar, amb quin adjectiu
definiria la seva trajectòria en la
política?
En general, falta humilitat. Jo
sempre he apostat perquè la
gent m’entengui, i m’he com-
portat sabent que jo sense la
gent no sóc res. Així que penso
que he fet política de la manera
que sóc, amb humilitat.

“Els polítics parlem massa
dels nostres problemes i 
massa poc dels de la gent”

“La manifestació

per l’Hospital em

va recordar les dels

anys setanta”

José Luis Atienza / exregidor d’ICV a l’Ajuntament de Viladecans

Li agrada explicar que fa política des que hi havia carrers sense asfaltar i  
camins per creuar la riera com els de Machado, “que se hacen al andar”. José Luis
Atienza és història política de Viladecans, des del primer ajuntament democràtic

amb el PSUC, i ara es jubila per deixar pas a “noves idees i empenta”.

Marc Pidelaserra
VILADECANS

Foto: Jaume Muns

Perfil | Del primer a l’últim ajuntament democràtic amb el PSUC i ICV
Llicenciat en periodisme per l’antiga Escuela de Periodismo de la Iglesia, José Luis Atienza ha desenvolupat

gran part de la seva trajectòria professional en el món de la banca. En dues etapes diferents va assumir 
càrrecs al govern municipal de Viladecans, del 1979 al 1995 i del 2011 fins a l’actualitat. Va ser membre 

del PSUC i darrerament responsable de política municipal i portaveu d’ICV al municipi. 

0Por qué hemos de sentirnos
traidores de nuestra propia
persona por pensar que Ca-

talunya podría llegar a ser una na-
ción con voz propia?

Soy una persona sin patria, pu-
esto que nunca me he sentido ni
catalán ni andaluz. Como tantos
otros, no soy más que un hijo de
inmigrantes andaluces, nacido en
Cataluña. Como a tantos otros, se
me ha inculcado desde pequeño
el sentimiento anti catalán desde
mi propia casa.  

Estas vivencias hacen que se
generen unos sentimientos en mi
interior a los que ya no puedo re-
nunciar. No obstante, todos nos
debemos el derecho a la reflexión,
lo que nos aboca inevitablemente
a un dilema moral, pero no debe-
mos de negar la posibilidad de
mejorar por el mero hecho de sen-
tirnos españoles.  

Tengo la certeza de que la so-
ciedad catalana está preparada

para afrontar nuevos retos sociales
y económicos. Lo que ahora he
comprendido es que defender
esta postura no ha de conllevar
una vergüenza interna ni una ne-
gación de nuestros propios senti-
mientos. Amo a España, sus
culturas, sus gentes, sus paisajes,
sus tradiciones, me siento español
y como muchos lloré con aquel gol
de Iniesta. Si Cataluña fuese un país
y hubiera una final de un mundial
de fútbol, yo iría con España con
toda mi alma, pero esto no puede
hacer que renuncie a la posibilidad
y la ilusión de crear una nueva so-
ciedad más justa, más actual, más
tolerante, y con una proyección de
futuro más acorde con los nuevos
tiempos que nos avecinan.

Es un insulto a la inteligencia
obviar que en este pequeño rin-
cón de Europa hay un inmenso
movimiento social capaz de movi-
lizar de forma pacífica a más de
dos millones de personas. La ne-

gación de que sus ciudadanos no
puedan expresarse a través de un
referéndum de autodetermina-
ción es igual de absurda como lo
fue la negación de que una per-
sona afroamericana no pudiera
entrar en un lavabo o de que las
mujeres no pudieran votar. 

Espero que estas líneas no sir-
van para la confrontación, sino
para que muchos como yo se
quiten el peso.

Raúl P. Ruíz
Director Industrial
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URBANISME4El carrer Manuel
de Falla estrena la nova edició
dels projectes del Junts Fem Ba-
rri, les obres de millora a l’espai
públic que els veïns i veïnes es-
cullen en un procés participatiu.
En concret aquesta actuació con-
sistirà en la canalització d’una
nova línia d’enllumenat pel carrer
i passatges adjacents, el des-
muntatge i substitució de les
quatre columnes existents que
comptaran amb lluminàries led,
i la instal·lació d’una cinquena co-
lumna d’enllumenat. 

Aquesta actuació, proposada
per la ciutadania, va ser un dels
18 projectes escollits amb un
total de 334 vots. La seva exe-
cució comportarà una inversió
de 15.980 euros. A més, l’Ajun-
tament ha explicat que els veïns
de les Colomeres seran els prò-
xims beneficiats pel projecte en
la mateixa línia de l'anterior,
canviant l’enllumenat a l'avin-
guda de Joan Carles I per llu-

minàries tipus led, que comen-
çarà el mes de juny amb un
pressupost de 35.000 euros. 

CENTRES ESPORTIUS RENOVATS
En paral·lel, ha finalitzat una
nova fase de millores en les ins-
tal·lacions esportives munici-
pals, que s’ha concretat en dues
intervencions a la Zona Espor-
tiva Diagonal: la renovació de les
màquines del gimnàs de l’Esta-

di la Bòbila i diferents obres de
millora al pavelló Jacme March.
La Bòbila estrena màquines de
càrdio, amb una inversió de
21.778 euros, que són tres el·líp-
tiques, tres cintes de córrer, una
màquina de rem i dos bancs re-
gulables. Al Jacme March s’han
arreglat les goteres, s’ha ins-
tal·lat una nova xarxa d’aigua fre-
da i calenta i s’ha millorat l’en-
llumenat de la pista.

L’alcaldessa Sánchez visita la nova sala de La Bòbila. Foto: Ajuntament

En marxa les obres de millora a
diferents barris i equipaments

» El Junts Fem Barri comença renovant l’enllumenat a Santa Teresa
» Acaba la primera fase de millores del Jacme March i La Bòbila

Gavà torna a perdre el
distintiu de bandera blava

MEDI AMBIENT4La platja de
Gavà ha tornat a prendre el dis-
tintiu de bandera blava de qua-
litat que atorga l’Associació d'E-
ducació Ambiental i del Consu-
midor (ADEAC). Si en el cas
del 2015 es va perdre per l’epi-
sodi fort de pluges que la va mal-
metre l’any anterior, en aquest
cas l’entitat considera que les
guinguetes que hi ha incom-
pleixen la normativa i instal·len
cadires a la sorra, excedint el seu
aforament permès. 

Per la seva banda, el grup mu-
nicipal d’ERC acusa el govern de

“manca de control” de la zona
costanera i, en un comunicat,
ha assenyalat diversos problemes
més. Segons els republicans, els
pescadors no compleixen la nor-
mativa de retirar les canyes al
matí, els banyistes no respecten
les zones de vegetació dunar, ni
tampoc la prohibició de portar
gossos a la platja. També assen-
yalen que per Sant Joan  “el des-
control arriba al seu punt culmi-
nant”. El govern ha explicat a El
Punt Avui que incrementarà la vi-
gilància policial perquè es com-
pleixin les normatives.

Presó per a un veí per
temptativa d’abús a menors
SUCCESSOS4La Policia Muni-
cipal va detenir a una persona
després que un menor d’edat i el
seu pare els alertessin que un
home havia intentat fer pujar al
menor al seu cotxe. Segons ha in-
format l’Ajuntament, la des-
cripció facilitada pel menor i la
immediata actuació de la Policia
Municipal van permetre localit-
zar el vehicle en qüestió i al seu
conductor, que va ser detingut al
moment. El mateix dia, la Poli-
cia Municipal va poder recollir el
testimoni d’un altre menor que
també va descriure una escena

similar amb la mateixa descrip-
ció de l’autor dels fets. 

Dos dies després, es va sumar
un tercer testimoni, també me-
nor d’edat. Investigacions pos-
teriors dels Mossos han permès
relacionar la persona detinguda
amb dos fets similars més. El de-
tingut tenia antecedents per
abusos sexuals. Se li imputen un
delicte de trencament de con-
demna i cinc delictes d’abusos
sexuals contra menors d'edat
en grau de temptativa. El Jutjat
d’Instrucció va decretar presó
provisional per a l’home.

Un nou carril bici unirà
l’estació i Bertran i Güell

MOBILITAT4L’Ajuntament i l’À-
rea Metropolitana de Barcelona
construiran un nou carril bici per
connectar l’estació de Renfe amb
una de les artèries principals
de la ciutat: l’avinguda Bertran
i Güell. El nou carril bici am-
pliarà la xarxa de carrils bici al
voltant de l’estació per connec-
tar amb les vies ciclables exis-
tents a l’avinguda Bertran i Güell
i la Rambla de Salvador Lluch. El
projecte se centra en el carrer

Barcelona, en el tram imme-
diat a la sortida de l’estació. Es
tracta d’un vial limítrof del po-
lígon industrial La Post i les
vies del ferrocarril, amb vorera
a banda i banda però amb un
tram sense pavimentar. 

El nou carril bici connectarà
amb un aparcament segur de bi-
cicletes de gran capacitat que
l’AMB està dissenyant a l’estació
de Renfe de Gavà, amb capaci-
tat per a 100 vehicles.

Seguretat | Els delictes disminueixen un 11% durant el 2016
Els responsables de les forces de seguretat que operen al municipi han explicat a la Junta de 
Seguretat Local que, durant el darrer any, s’ha constatat una davallada dels fets delictius de 

prop de l’11%. En concret, entre abril del 2016 i març del 2017 s’han produït un total de 2.492 
delictes. Els que es van produir contra les persones han baixat un 30% i els de trànsit, un 24%. 
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URBANISME4L'Ajuntament
avança en la seva intenció de ce-
lebrar la Fira Avícola 2017 a la
zona de la Granja de la Ricarda,
i abandonar així l’esplanada de
Cal Gana. L'edifici, reconstruït en
la seva ubicació actual fa vuit
anys, i el seu entorn són propie-
tat de l'ens públic AENA, que
mitjançant un conveni ha cedit
el seu ús a l'administració local. 

Ja s’han iniciat les obres d'ur-
banització de l'espai exterior,
d'uns 18.000 metres quadrats, i
de la posada a punt de l'edifici.
Una tanca extraïble envoltarà el
recinte exterior, en alineació amb
els dos patis, mentre que una gran
franja de terreny quedarà fora de
la tanca i serà un espai públic
sempre accessible. El paviment
serà de formigó amb forats per on
creixerà la gespa, combinat amb
altres zones de sorra. A la zona
sud s'habilitarà un aparcament
arbrat, mentre que un pas de via-
nants al camí de Cal Silet facilitarà

l'accés a la zona des de la ciutat.
A l'edifici s'estan posant a punt les
instal·lacions i s'estan fent repa-
racions. Les obres, tant de l'exte-
rior com de l'interior, acabaran
durant el mes d'agost.

JARDINS SALVAT-PAPASSEIT
Per altra banda ,durant l'estiu del
2018 està previst remodelar els
jardins de Joan Salvat-Papasseit,
que estan ubicats entre l’avin-

guda Remolar i l’avinguda de
Pompeu Fabra.  Per decidir com
serà aquesta remodelació, des de
l'Ajuntament s'ha desenvolupat
un procés participatiu, Imagi-
nem la plaça, amb l'objectiu de
conèixer l'opinió dels veïns i veï-
nes de la zona. En total hi han
participat més de 200 persones
i s’han recollit gairebé 800 pro-
postes a través de diversos tallers
oberts i activitats.

La Fira Avícola estrenarà ubicació aquest any. Foto: Arxiu

La Granja de la Ricarda es
prepara per a la Fira Avícola

» Comencen les obres de reurbanització de l’espai exterior i l’edifici
» L’Ajuntament vol celebrar-hi la mostra i abandonar Cal Gana

2.000 joves participen en 
el cinquè Festival Altraveu

JOVENTUT4El Festival Altraveu
es consolida com un dels esde-
veniments de referència per a la
joventut del Prat, després de
l’èxit de la seva cinquena edició. 

La festa va transcórrer amb
un munt d’activitats de diversa ti-
pologia, com sempre a l’skate-
park dels jardins de la Ribera.
L’Ajuntament xifra en 2.000 per-
sones les assistents a les activitats,
concerts i xerrades que es van
allargar durant la tarda i nit del
13 de maig. L'Altraveu es va allar-
gar fins a la nit amb molta músi-
ca i dj’s. Fins i tot es va celebrar

amb un dolç pastís l’aniversari del
primer any de les pistes d’skate.
150 persones s'hi van implicar di-
rectament per fer possible l’es-
deveniment, ja fos amb exhibi-
cions de ball, fent divulgació dels
seus projectes, gestionant el ser-
vei de bar o actuant. 

En total hi van participar 7
associacions de la ciutat (ETC,
AEiG Anton Vilà, CE Sant Pere
i Sant Pau, Diables del Prat,
Banu Prat i Inserción Socio-la-
boral Humildad), tres col·lectius,
cinc grups de música i quatre
persones a títol individual. 

El programa SEFED celebra
30 anys formant aturats

OCUPACIÓ4El Programa SE-
FED (Simulació d’Empreses
amb Finalitats Educatives) ha
celebrat el seu trentè aniversari
en un acte al Cèntric Espai Cul-
tural, organitzat per la Fundació
Inform i l’Ajuntament del Prat.

El SEFED és un projecte de
formació que prepara persones
en el camp de l’administració i la
gestió empresarial mitjançant
la metodologia de la simulació
d’empreses. Concretament a Ca-
talunya el seu col·lectiu majori-
tari són persones aturades i és un
projecte subvencionat per la Ge-

neralitat de Catalunya i el Fons
Social Europeu. Durant aquests
30 anys han passat més de
23.000 alumnes pels centres
SEFED de Catalunya, entre ells
el del Prat. Gràcies a aquesta for-
mació polivalent en el camp de
la gestió administrativa, més
del 70% dels i les alumnes han
aconseguit feina al finalitzar la
formació SEFED. Al Prat durant
els 27 anys de funcionament
del SEFED a la ciutat hi han pas-
sat 1.576 alumnes, aconseguint-
se més de 950 insercions labo-
rals (un 79% de mitjana).

Carril bici cap a l’Hospitalet
i pla contra els robatoris

MOBILITAT4La Generalitat ha
licitat les obres d'eixamplament
del pont de la C-31 sobre el riu
Llobregat que connecta El Prat
amb l’Hospitalet. Els treballs,
amb un pressupost de 393.981
euros, permetran la formació
d'un pas per a vianants i ciclistes
de tres metres d'amplada que
unirà els itineraris per als via-
nants i ciclistes existents als dos
municipis, així com els camins
que hi ha a les dues bandes del

riu Llobregat. L'actuació té un
termini d'execució de sis mesos.

CONTRA ELS ROBATORIS
En paral·lel,  l’Ajuntament s'ha
adherit al Bicirregistre, un sis-
tema de registre de bicicletes
vàlid a tot el territori espanyol
que té per objectiu reduir els
robatoris de bicicletes i, en cas
de sostracció o pèrdua, facili-
tar-ne la recuperació i reduir-
ne així el comerç il·legal.

Oci | Comença l’aportació de sorra a la platja per a la temporada d’estiu 
Fins al 10 de juny es realitzarà l'aportació anual de sorra a la platja del Prat. Aquesta operació correspon a

l'acord entre l'Ajuntament del Prat i l'Autoritat Portuària de Barcelona com a compensació per la regressió
de la costa pratenca provocada per les dàrsenes portuàries. Aquest any es farà una aportació de 115.000

metres cúbics de sorra, i l’abocament de la mateixa ha començat davant del Centre Municipal de Vela.
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GAVÀ4El GastroGavà, celebrat
en el marc de la Fira d’Espàrrecs,
va repartir més de 13.000 tapes
a finals del mes d’abril. L’esde-
veniment va tenir lloc a la plaça
Jaume Balmes i hi va haver mú-
sica i sortejos entre els visitants.
D’entre les propostes de la quin-
zena de participants, va sortir
com a guanyadora la que oferia
un caneló transparent farcit de
salmó, gamba i Espàrrec de
Gavà, un ingredient aquest últim
que havia de ser present a la cre-
ació sí o sí. Els participants van
decidir que es tractava de la mi-
llor tapa, i els organitzadors de
l’esdeveniment, l’Ajuntament,
l’Agrupació de Restauradors i
l’Associació de Gastronomia i
Turisme del Baix Llobregat
(AGT), van lliurar el premi Gas-
troGavà al restaurant que la va
produir, l’Ermita de Brugués. 
La cerimònia de lliurament del
premi es va celebrar el passat dia
22 de maig. 
Uns altres dos restaurants van
rebre també una distinció per

part de l’organització. Es tracta
dels restaurants Masia Solior i
La Molleteria, que van quedar
en segon i tercer lloc, respecti-
vament. La Masia Solior va pre-
sentar un pastís d’escalivada
amb Espàrrec de Gavà, olivada
i vinagreta d’anxova de l’escala,

mentre que La Molleteria, que
no baixa de podi des de fa anys,
va crear la tapa Arrels de la Te-
rra, consistent d’un mollete de
melós de vedella, mozzarella
de búfala, chutney de mango,
saltat de verduretes de l’horta i
Espàrrec de Gavà. 

Lliurament dels premis del GastroGavà. Foto: AGT Baix

El GastroGavà reparteix 
més de 13.000 tapes

Castelldefels | Fira de Sant Ponç a la plaça de l’Església
El passat cap de setmana del 27 i 28 de maig la plaça de l’Església de Castelldefels es va 
omplir de parades amb herbes aromàtiques, embotits i confitures en el marc de la Fira 
de Sant Ponç. Aquesta fira, que organitza el consistori, commemora un dels sants més 
celebrats a molts pobles de Catalunya, que al voltant de l’11 de maig celebren fires especials. 

Comerç

Els botiguers creuen que
l’outlet no els ha perjudicat

VILADECANS4La principal te-
mença dels botiguers de Vilade-
cans sembla que no s’ha fet rea-
litat, almenys de moment. L’o-
bertura de The Styles Outlet el
passat 27 d’octubre obria un pa-
norama delicat per al comerç de
proximitat de la ciutat i de la co-
marca. Des de l’outlet, però, es va
insistir que la demanda del nou
centre era complementària i que
no afectaria les botigues locals. 

Ara, més de mig any més
tard, des de la Xarxa Comercial
de Viladecans han explicat que
les vendes de Nadal van créixer
respecte a altres anys i que no hi
solen haver els col·lapses circu-
latoris dels primers dies d’ober-
tura de la superfície comercial. 
De totes maneres, des de l’asso-
ciació es pregunten si aquesta si-
tuació respon al fet que l’outlet
no està complint les expectatives.

Més de 90 actes arreu del país
a la Setmana de l’Artesania

PROMOCIÓ4Del 5 a l’11 de juny,
Catalunya celebrarà la sisena
Setmana de l’Artesania amb gai-
rebé 90 activitats que tindran
lloc a Barcelona i arreu del Prin-
cipat. “Volem que l’artesania si-
gui la protagonista”, va expres-
sar la directora general de Co-
merç, Muntsa Vilalta, durant la
presentació. La Setmana de l’Ar-
tesania està organitzada per la
Generalitat, mitjançant el Con-

sorci de Comerç, Artesania i
Moda (CCAM). D’aquesta ma-
nera, es reivindicarà l’artesania
“com a expressió artística, fet
identitari i sector econòmic d’alt
valor afegit”, va dir Vilalta. 

De les 14 famílies d’oficis ar-
tesans, és la del tèxtil la que té
una implantació més gran a Ca-
talunya, amb el 18% dels arte-
sans, seguida de la ceràmica
(15%) i la joieria (12%). 

Policia | Relleu a la direcció dels Mossos de la Regió Metropolitana Sud
Carles Anfruns és el nou cap de la Regió Policial Metropolitana Sud dels Mossos, substituint la comissà-

ria Cristina Manresa, que durant gairebé vuit anys ha estat la cap on s'inscriu el Baix Llobregat. El treball
en equip i el respecte per oferir un servei de qualitat han estat alguns dels reptes que ha destacat el 

comissari  en la seva presa de possessió, així com mantenir la reducció dels fets delictius a la comarca. 

Unió de Pagesos denuncia
“l’oblit permanent” del Baix

PARC AGRARI4El sindicat agra-
ri Unió de Pagesos ha lliurat un
manifest a la Generalitat, en el
qual considera que l’agricultura
del Baix Llobregat, tant en l’àm-
bit del Parc Agrari com en la res-
ta de la comarca, pateix un
“oblit permanent” per part del
departament d’Agricultura, i re-
corda que algunes de les qües-
tions pendents de resoldre per
l’Administració catalana és “la

promoció del relleu generacio-
nal”, així com “vetllar per qual-
sevol ingerència en l’espai agra-
ri que pugui perjudicar-ne l’ac-
tivitat, com els horts il·legals, i
per evitar els danys de la fauna
salvatge als conreus”. Per al sin-
dicat també cal que el departa-
ment vetlli per tal que la socie-
tat conegui i respecti l’activitat
agrària, i no la vegi “només com
un espai d’oci i esbarjo”.

HISTÒRIA4El trasllat de la seu
corporativa de la fàbrica Roca cap
a les instal·lacions que la com-
panyia té entre Gavà i Viladecans
està ultimant detalls i podria es-
tar enllestit abans de l’estiu. Així
ho va confirmar el conseller de-
legat de l’empresa, Ramon Asen-
sio, durant la presentació de
dues exposicions simultànies
que commemoren els 100 anys
de la companyia. Es tracta d’un
projecte “complex” però que està
“molt avançat”, va dir. Un cop
arribat aquest moment, la plan-
ta del Baix passaria a coordinar
totes les que té l’empresa al món. 

Les dues exposicions por-
ten el nom Històries paral·leles.
1917-2017. Roca a Gavà i Vila-
decans, i es podran visitar fins
al 27 d’agost a la Torre del Baró
de Viladecans i al Museu de
Gavà. Estan coproduïdes pels
ajuntaments de Gavà i Vilade-
cans en col·laboració amb Roca
i amb el suport de la Diputació.

Cadascuna de les exposicions re-
cull fotografies procedents dels
arxius municipals i de l’empre-
sa, així com de cessions de par-
ticulars. També recullen docu-
mentació i objectes que il·lustren
aquests cent anys d’història.   

Al gener de 1917 la família
Roca va inaugurar dues naus
industrials a Gavà per a la pro-
ducció de calderes i radiadors.
Tretze anys després, el negoci es
va ampliar inaugurant a Vilade-
cans més naus per a la fabricació
de banyeres i porcellana sanità-
ria. I des d’aleshores, la fàbrica

Roca ha estat un element clau en
la transformació industrial i so-
cial dels dos municipis i del Del-
ta. Milers de persones hi treba-
llaven, vingudes de tots els punts
de l’Estat, desenvolupant les ciu-
tats i afavorint millores en ser-
veis, infraestructures i en les
condicions dels treballadors i
treballadores. De la mà de la fa-
mília Roca es va construir tot el
barri del Poblat Roca i l’Hospital
de Viladecans, així com les es-
coles Immaculada Concepció i
Sagrada Família de Gavà, i les es-
coles Àngela Roca a Viladecans. 

Roca celebra els seus 100 
anys tornant als orígens

El Consell Comarcal abandona
el Pacte pel Referèndum

AGENDA NACIONAL4Dos me-
sos després d’aprovar l’adhesió
al Pacte pel Referèndum, el Ple
del Consell Comarcal ha decidit
revocar aquella decisió i aban-
donar la plataforma que reclama
una consulta vinculant sobre el
futur polític de Catalunya.

Ho ha fet amb una moció
presentada pels grups del PP i

Ciutadans i el suport dels 13
consellers del PSC. 

Justament van ser els conse-
llers populars i taronges els res-
ponsables de l’entrada del Con-
sell Comarcal al pacte, ja que tres
d’ells no van ser presents a la vo-
tació del 20 de març, cosa que va
fer decantar la balança a favor de
l’ingrés a la plataforma. 
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ACOLLIDA4El Servei Resi-
dencial d'Estades Temporals i Res-
pir de la Diputació de Barcelona, si-
tuat al Recinte Mundet de la capital
catalana, és un programa d'aten-
ció residencial temporal per a per-
sones amb un determinat grau de
dependència per raons d'edat o de
discapacitat intel·lectual.

El servei té la finalitat de mi-
llorar la qualitat de vida dels cui-
dadors, proporcionant-los un
temps de descans i donant res-
posta a determinades situacions
familiars imprevistes. A més, tam-
bé beneficia les persones ingres-
sades, que reben atenció perso-
nalitzada per part de professionals
especialitzats.

Però, com es pot accedir al ser-
vei? Poden sol·licitar aquestes
places aquelles famílies residents
a la província de Barcelona que
tinguin a càrrec seu persones
amb dependència que tinguin
més de 65 anys, o bé persones
amb discapacitat intel·lectual, que
tinguin edats compreses entre
els sis i els 65 anys. 

Per accedir al servei, els inte-
ressats s'han d'adreçar als serveis
socials bàsics del seu ajuntament,
els quals s’encarregaran de valorar
la conveniència de sol·licitar l'in-
grés i tramitaran la sol·licitud. 

QUIN COST TÉ?
Pel que fa al preu de l’estada, el ser-
vei Respir es regeix per un sistema
de copagament, en el qual la quo-
ta que s’ha d’abonar es determina
en funció de la capacitat econò-
mica de la persona atesa. Per a les
persones amb discapacitat in-
tel·lectual menors de 18 anys, el
servei és gratuït.

El servei Respir està ubicat al
Recinte Mundet, al passeig de la
Vall d’Hebron, 171, de Barcelona.
Les instal·lacions adreçades a cui-
dar la gent gran estan situades
concretament al Pavelló Nord,
mentre que el sector que s’enca-
rrega de les persones amb disca-
pacitat intel·lectual està allotjat a
l’Edifici Serradell.   

ATENCIÓ A LA VELLESA
Hi ha situacions d'urgència social
que requereixen una actuació im-
mediata. Per aquesta raó es va cre-
ar el Servei d'Atenció d'Urgències a
la Vellesa (SAUV) –ubicat també al
centre per a gent gran del Recinte
Mundet–, el qual té com a finalitat
acollir, des del programa Respir, i de
forma temporal, les persones grans
que estiguin en una situació d'a-
bandonament o d’indefensió per
manca de domicili o bé per im-
possibilitat de viure-hi. 

L’estada d’aquestes persones al
centre residencial ha de permetre als
serveis socials del municipi d’origen,
fer la recerca del recurs definitiu. 

Un respir per als cuidadors
» La Diputació ofereix el servei d’acolliment temporal Respir per a persones dependents

» Se’n poden beneficiar els més grans de 65 anys o amb discapacitat intel·lectual

DADES4Durant l’any passat,
el programa Respir va atendre
un total de 3.300 usuaris. 

El Respir disposa de 190 places
per a persones grans, 36 per a ur-
gències i 27 per a persones amb
discapacitat intel·lectual. 

I quina valoració en fan del
programa Respir els principals in-
teressats, els usuaris? Segons da-
des de la Diputació, un 97% de les

persones amb discapacitat in-
tel·lectual que han passat pel ser-
vei el valoren de manera positiva.
Pel que fa a les persones grans, la
xifra de satisfacció arriba al 95%. 

La bona valoració que en fan
els usuaris els empeny a voler re-
petir. De fet, un 93% de les perso-
nes amb discapacitat intel·lectual
desitjarien sol·licitar una nova es-
tada, per un 92% de la gent gran. 

El Respir, en xifres

Per accedir al servei,

cal adreçar-se als 

serveis socials dels 

ajuntaments

@diba

Celebració de la Diada de Sant Jordi 2017 al Respir

Usuaris del Respir a les instal·lacions del Recinte Mundet de Barcelona
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DIMARTS 6 DE JUNY
18:00 L’egiptòleg Adolfo Juncosa s’encarrega-

rà de la xerrada Quién construyó la Gran pi-
rámide y cómo se hizo. / Escola d'Enginyeria
de Telecomunicació i Aeroespacial.

DIUMENGE 4 DE JUNY
19:00 Cultura en petit format. L’Espai Maragall

serà l’escenari d’unes píndoles de microteatre
en el marc de la programació de l’Espai en off.
/ Espai Maragall.

DISSABTE 17 DE JUNY
Tot el dia Gavà es bolcarà amb la celebració del

Dia de la música amb concerts i actuacions
de grups i solistes que es faran a diferents
punts de la ciutat.

DIUMENGE 4 DE JUNY
11:00 En el marc del Dia mundial del medi am-

bient, la primera edició de la Jugatecam-
biental del mes que ve portarà com a títol
La festa de la mel. Activitat gratuïta. / Parc
de la Torre-roja.

DIJOUS 15 DE JUNY
18:15Maria Alcolado, de Mésquemenjar, s’en-

carregarà d’aquest taller monogràfic sobre qui-
ches, coques i crestes integrals. / Ateneu de
Cultura Popular de Can Batllori.

DIJOUS 1 DE JUNY
10:30 El amor en tiempos del cólera, una de les

grans obres de Gabriel García Márquez, serà
el títol triat per al primer Club de lectura del
juny. / Biblioteca Antonio Martín.

DIUMENGE 11 DE JUNY
18:00 La tradició hindú arriba al Prat. La ciutat

es bolcarà amb la celebració del Holi Dolly,
una festa que organitzarà la Fundació Ru-
bricatus. / Parc Nou.

DIVENDRES 2 DE JUNY
CASTELLDEFELS La 18a edició de la Nit de l’Es-

port de Castelldefels premiarà els esportis-
tes i els clubs pels seus mèrits més recents.
/ Hotel Playafels.

CASTELLDEFELS EL PRAT ESPORTSVILADECANSGAVÀ

La fi de curs de l’escola ETC se celebrarà
amb la representació d’un dels clàssics
del teatre espanyol, La venganza de Don
Mendo. / Teatre Modern.

El Prat es prepara per a 
‘La venganza de Don Mendo’

Dissabte 3 de juny a les 19:00

La companyia Trenca’t la closca ha pre-
parat una matinal de jocs perquè els
més menuts comencin el mes de juny
de forma lúdica. / Biblioteca Josep So-
ler Vidal.

Un matí de jocs per 
encetar el mes de juny
Dissabte 3 de juny a les 11:00

Tot a punt per al quart
torneig de minibàsquet

Del 2 al 4 de juny

El periodista Joan Vilalta moderarà la
xerrada En clau de jazz, en la qual par-
ticiparan diferents directors. / Biblio-
teca Ramon Fernàndez Jurado.

Arriba una xerrada amb
experts i directors de jazz
Divendres 16 de juny a les 19:00

VILADECANS Ja està tot preparat per
a la quarta edició del quart torneig de
minibàsquet Ciutat de Viladecans. /
Atrium i Podium.

El CCR Gavà tanca el 
curs en la segona posició

GAVÀ4A les portes del títol. El
CCR Gavà no ha pogut revalidar
el títol que va aconseguir la tem-
porada passada i ha tancat la lli-
ga en segona posició amb 76
punts, a un sol punt del campió,
el Bisontes de Castelló.

Els de Toni Torres (que no
continuarà la temporada que
ve) han viscut un frec a frec molt
intens amb l’equip de la Plana,
però finalment seran els caste-

llonencs els qui opten a pujar a la
Divisió de plata.

EL SÈNIOR FEMENÍ, CAMPIÓ
El sènior masculí no ha pogut ai-
xecar el títol, cosa de la qual sí
que pot presumir el primer equip
femení. L’equip, que només ha
perdut un partit en tota la lliga,
va proclamar-se campió de la Se-
gona divisió femenina per davant
del filial de l’FS Olesa.

Godoy i Carbonell guanyen
la 18a Cursa Delta Prat

EL PRAT4Dos atletes de la co-
marca van adjudicar-se la divui-
tena edició de la Cursa Delta
Prat. Antonio Godoy i Míriam
Carbonell van ser els més ràpids
en aquesta prova que es va dis-
putar el passat diumenge 28.

Gairebé 600 corredors no
van voler deixar escapar l’opor-
tunitat de posar-se a prova en
aquesta competició de 10 quilò-
metres que recorria bona part del
centre de la ciutat.

Godoy, del Pratenc AA, va
protagonitzar un intens frec a frec
amb Jesús Casado i va aconse-
guir derrotar-lo als metres finals.
L’atleta pratenc va aturar el cro-
nòmetre en 33 minuts i 42 se-
gons, cinc abans que el seu rival.

Per la seva banda, la vilade-
canenca Carbonell va ser la més
ràpida pràcticament des del co-
mençament. La corredora va
travessar la meta amb una mar-
ca de 40 minuts i 24 segons.

BAIX LLOBREGAT4A la tempo-
rada 2017-18 només hi haurà un
equip de la comarca a Segona B.
Serà el Gavà, que després d’un
primer tram de lliga delicat en el
vessant esportiu –amb canvis a la
plantilla i a la banqueta inclosos–
i institucional –els jugadors van
estar uns mesos sense cobrar–, va
aconseguir reconduir la situació
amb Óscar Mena a la banqueta i
un bloc molt sòlid sobre la gespa.
De fet, en les darreres vuit jor-
nades del campionat, els blau-
grana van aconseguir cinc victò-
ries i només van cedir tres em-
pats, marcant onze gols i encai-
xant únicament dos.

D’aquesta manera, els gava-
nencs han tancat el curs en des-
ena plaça amb 50 punts, amb 48
gols a favor i 50 en contra. A més,
Boris Garrós ha tancat la tem-
porada sent el pitxitxi de la ca-
tegoria, amb 26 gols, més de la
meitat de les dianes que ha acon-
seguit l’equip.

El passat dia 21, per cele-
brar la consecució del gran ob-
jectiu del curs, la plantilla va

gaudir d’un asado a la casa que
Óscar Mena té a Madrid.

EL PRAT I LA UEC, A TERCERA
Però si el Gavà ha estat la cara,
però el Prat ha estat la creu. Els
de Pedro Dólera no van poder
mantenir la categoria i, després
d’un curs a la divisió de bronze
del futbol estatal, tornaran a ju-
gar a Tercera el curs que ve,
juntament amb la Unió Esporti-
va Castelldefels, que va certificar
la seva permanència a la catego-

ria el passat diumenge 28, gràcies
a l’ascens de l’Olot a Segona B.

Els potablava, però, ja han co-
mençat a anunciar alguns dels
noms amb els quals voldran re-
cuperar la categoria. Dólera con-
tinuarà dirigint un equip que ha
anunciat els fitxatges de Pau
Darbra (Júpiter), Joel Marín i
Jordi Cano (Europa), Carlos Cano
(Granollers) i Manel Raigón (Sa-
badell B). Sergio Fernández, Javi
Lara, Putxi, Recarte i Fede tam-
bé formaran part de la plantilla.

Els gavanencs, celebrant la permanència. Foto: Twitter (@Sascha__95)

El Gavà es queda sol a Segona B
després del descens del Prat

Castelldefels | Tot a punt per viure la 18a Nit de l’Esport
Compte enrere per a la XVIII Nit de l’Esport de Castelldefels. El pròxim divendres 2 de
juny, l’hotel Playafels es posarà el seu millor vestit per tornar a celebrar la trobada amb
els millors esportistes i les millors entitats de la ciutat. Com és habitual, es lliuraran els

guardons en les categories absolutes i de base i també es premiarà els millors entrenadors.

AGENDA MENSUAL
agenda@comunicacio21.com
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